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ABSTRACT 

The objective of the study is to assess the role of the producers’ awareness on 

sheep productivity, production and sustainability and to assess the effect of the 

livestock programs and projects on the producer development. A study was 

conducted in North and West Kordofan States during the period 2013 – 2015 

in five localities; Sheikan and Sodari in North Kordofan State, Elkhoei, 

ElNuhood and Gebaish in West Kordofan State, the study Targeted the sheep 

producers as 90% of the live animal Sudan exports are sheep of which 26.5% 

come from Kordofan States. A stratified random sample of 234 producers from 

the five localities was selected. The data collected was analyzed using 

Statistical Package for Social Sciences (SPSS). The data analysis comprised 

descriptive statistical analysis indicators including the Chi-Square test for data. 

The results showed that the majority of the producers, about 85.2%, follow the 

traditional open grazing system with no statistical difference (P > 0.05) between 

the localities. The animal production systems for sheep are variable nomadic, 

semi sedentary and sedentary at 60.4%. The majority showed a herd size ranges 

of between 50 to 200 heads and the herd structure are inconsistent; animals 

raised mostly building up the stock initially and secondary for production. No 

records either on the herds are kept or on the production. Birth giving is not 

economical, about of 88.1% of the ewes give birth once per annum with very 

low or no twinning in majority of herds. About 84% depend on natural open 

grazing as the main feed source for sheep. For animal treatment 84.2% depend 

on themselves and only 54.9% vaccinate their animals but irregularly. The 

study showed that few, 53 %, of the producers go for productivity improvement 

as most of them rely on personal experience and friends or neighbors 

experience. Some 24.4% rely on nutrition betterment for improving 

productivity by increasing grazing rate and 50.9% accept genetic improvement 
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for increasing productivity but they lack the know-how and facilities. 88.5% 

sell live animals when in cash need and in the local markets with no statistical 

difference (P > 0.05) between the localities. Producers do not practice 

transformation industries which makes them loose the added value. For risk 

aversion 86% of the producers do not go for animal insurance. The results 

showed the low number of producer societies or unions or their ineffectiveness 

as 80.3% do not group or participate in any. 80.4% of the producers stated that 

the animal resources programs or projects executed in the study area did reflect 

any effect in their improvement. 87.6% of them declared that they were never 

involved or headed to or participated in such programs or projects. 42.3% of 

the producers stated that none of such programs or projects was executed in 

their areas. From the above results, the study concludes that the economic 

awareness of the sheep producers in Kordofan States is not up to a sound level, 

which lead to intangible benefits to the producers as relates to the methods and 

means of production improvement at their geographical domains with their 

fewness, in addition to the limited or meager effect of the executed programs 

or projects in the study area on raising the awareness or producers development. 

This necessitates involvement of the producers in the redevelopment programs 

intended to elevate their economic awareness towards economic production 

and vision for sheep rising. This also demands elevating educational 

apprenticeship levels and culture to make them accept new development ideas 

and modern technology for adoption and spreading of sustainable development.  
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 المستخلص
هدفت الدراسة إلى تقييم وعي المنتجين بالقيمة الاقتصادية للضأن في تطوير وتنمية الإنتاجية        

والإنتاج واستدامة التنمية وأيضا تحديد مدي تأثير برامج ومشاريع تنمية الثروة الحيوانية في تنمية منتجي 
في خمس محليات  2015-2013فترة الضأن. أجريت الدراسة في ولايتي شمال وغرب كردفان في ال

شملت شيكان وسودري في ولاية شمال كردفان، الخوي والنهود وغبيش في ولاية غرب كردفان، استهدفت 
من صادر  %26.5من صادر الحيوانات الحي من السودان ضأن و %90منتجي الضأن لأن نسبة 

لخمس محليات بالولايتين بالطريقة منتج من ا 234الضأن يجلب من ولايات كردفان. تم اختيار عينة من 
( واختبار مربع كاي (SPSSالطبقية العشوائية. حللت البيانات باستخدام المؤشرات الإحصائية الوصفية 

(Chi-Square) يتبعون نظام الإنتاج التقليدي بالرعي  %85.2. أوضحت النتائج أن غالبية المنتجين
( .انماط تربية ورعاية الضأن  P>0.05غير معنوي )الطبيعي المفتوح وأن الاختلاف بين المحليات 

% من المنتجين  60.4مترحلة او مستقرة او شبة مستقرة . أوضحت النتائج أن حوالي :ملشمتعددة ت
رأس وأن تركيبة القطيع غير منتظمة وأن  200الي  50يتبعون النمط المستقر، حجم القطيع يتراوح بين 

طيع اولا وزيادة الانتاج ثانيا، كما أنه لا توجد سجلات لحفظ معلومات اغلبية التربية من اجل زيادة الق
من الاناث )النعاج( تولد مرة واحدة في  %88.1القطيع، نظام الانتاج والتوليد غير اقتصادي فنسبة 

السنة ونسبة التوائم في المواليد متدنية جدا او منعدمة في بعض القطعان، مصدر التغذية الرئيسي 
على أنفسهم في علاج  %84.3%. يعتمد اغلبية المنتجين  84رعي الطبيعي المفتوح للضأن الم

من غير انتظام، اثبتت الدراسة محدودية سعي المنتجين  %54.9الحيوانات المريضة، التطعيم ينفذ بنسبة 
من المنتجين يسعون الي تحسين القطيع ولكن يعتمد اغلبتهم على  %53لتحسين الانتاجية حيث أن 

من المنتجين يعتمدون علي تحسين التغذية بزيادة  %24.4وتهم الشخصية وخبرة اصدقائهم وجيرانهم خبر 
من المنتجين على استخدام اساليب التحسين  %50.9، يوافق والانتاجالرعي كوسيلة لتطوير الانتاجية 

ادة الاقتصادية ببيع . تنحصر الاستفوالوسائلالوراثي لتحسين الانتاجية ولكن لا تتوفر لديهم المعلومات 
في الأسواق المحلية عند الحوجة المادية ولا توجد اختلافات معنوية بين  %88.5الحيوان حي بنسبة 

، كما لا يقوم المنتجين بصناعات تحويلية استثمارية مما يفقدهم الاستفادة P)>(0.05 ةالمحليات الخمس
% من المنتجين لا يؤمنون علي  86من القيمة المضافة، ترتفع مخاطر خسائر التربية حيث أن 



 v 

  

من  %80.3حيواناتهم . اوضحت النتائج قلة أو عدم فعالية الجمعيات الإنتاجية والاتحادات حيث أن
من المنتجين ان المشاريع والبرامج التنموية  %80.4المنتجين لا يشتركون في هذه الجمعيات. ذكر 
انه ليس  %87.6ث لديهم اي تطوير او تأثير وأكد للثروة الحيوانية المنفذة في منطقة الدراسة لم تحد

من المنتجين انه لم تنفذ في مناطقهم  %42.3لديهم علم او مشاركة في هذه البرامج والمشاريع وذكر 
مما سبق تخلص الدراسة الي أن وعي المنتجين بالقيمة  ،اي مشاريع او برامج لتنمية الثروة الحيوانية

كردفان متدني جدا وهذا يؤدي الي عدم استفادتهم من سبل و وسائل الاقتصادية للضأن في ولايات 
تحسين الانتاج من خلال البرامج او المشاريع الموجودة في المنطقة علي قلتها  وايضا محدودية او عدم 
تأثير البرامج و المشاريع التنموية المنفذة في منطقة الدراسة في تطوير و تنمية وعي المنتجين، مما 

شراك المنتجين في برامج التنمية وزيادة توعيتهم وتعليمهم للتوجه للإنتاج الاقتصادي والرؤية يستوجب ا
الاقتصادية في تربية الضأن حيث أن ارتفاع المستوي التعليمي و الثقافي للمنتجين يساعد علي تقبلهم 

 ا و بالتالي استدامة التنمية.للأفكار التنموية الجديدة و التكنولوجيا الحديثة و تبنيهم وتطبيقهم لها و نشره
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